
رعایت توازن مالی که از آن با نام قانون ســـقف بودجه در ایران نام برده می شـــود 
بیش از یک دهه اســـت که در جوامع فوتبالی کشـــورهای مختلف مورد استفاده 
قرار می گیرد. این توازن مالی اما در دیگر کشـــورها به آن شـــکل که در کشـــور ما جا 
افتاده یا بر آن معادل ســـازی کرده اند نیســـت. درواقع سوء برداشـــت هایی از این 
قانون شده که نه تنها کشور ما بلکه بسیاری از جوامع فوتبالی را درگیر برخی تعابیر 
نامعتبر کرده است. شاید به همین دلیل در آخرین مراسمی که در یوفا درخصوص 
معرفی مقررات اینچنینی برگزار شد از آن نه به عنوان رعایت توازن مالی یا سقف 
بودجه بلکه با عنوان مقررات تاب آوری مالی یاد کردند. سوءتفاهمات به وجود 
، مدیر اجرایی مقررات را بر آن داشت  یا تراورسو آمده درخصوص این قانون آندر
توضیحاتی در این خصوص داده و درواقع همه را از اشتباه و گمراهی خارج کند. 
او با اشاره به اینکه از مقررات تاب آوری مالی به اشتباه تعبیر شده است تاکید 
کرد که هدف از این قانون به هیچ وجه ایجاد فرصت برابر و شرایط یکسان برای 
رقابت همه تیم ها نیست. به همین دلیل به جای استفاده از فیرپلی مالی بهتر 
اســـت کـــه از رعایت توازن مالی نام ببریـــم. درواقع او می خواهد بگوید که هدف 
این مقررات اعطای فرصت برابر به همه تیم ها برای موفقیت نیســـت. بنابراین 
نمی توانیـــم خیلی هم به مســـئولان فوتبال ایـــران خرده بگیریم؛ چراکه نه تنها آنها 
بلکه بسیاری از فعالان این بخش در سراسر جهان با چنین سوءتعبیری مواجه 
گاهی  شده اند و قانون سقف بودجه با اعداد و ارقام غیرکارشناسانه نشان از ناآ
آنها نســـبت به این قانون دارد. درواقع فدراســـیون فوتبال متوجه این اشـــتباه خود 
شـــده و به همین دلیل درصدد اصلاح قانون به قول خودشـــان ســـقف بودجه یا 

همان تاب آوری مالی باشگاه ها است. 
شـــاید بهتـــر آن باشـــد کـــه فدراســـیون فوتبال که حالا بـــرای اصـــلاح قوانین خود 
درخصـــوص نقـــل و انتقـــالات و مســـائل مالـــی مربوط به آن از باشـــگاه ها کمک 
گرفته و نقطه نظرات آنها را خواســـته اســـت به این نکته توجه کند که قرار نیست 
باشگاه ها درخصوص سقف بودجه مبلغ احتمالی یا همسان سازی توضیحات 
و نقطه نظرات خود را ارائه دهند بلکه قرار است درخصوص رعایت توازن مالی 
در باشـــگاه خود به شـــکل خاص اظهارنظر کنند. بدون شـــک باشـــگاهی که 
سهامدارانش طی سال اخیر سود هنگفتی را به دست آورده با باشگاهی که درآمد 
خوبی نداشـــته یا حتی ضرر داده  اســـت نمی توانند به یک اندازه بودجه داشـــته 
باشند. این شرکت ها هر ساله درصدی از سود سالانه خود را صرف کمک کرده 
و به مسئولیت اجتماعی اختصاص می دهند که بخشی از آن به باشگاه های 
فوتبال می رسد. درنتیجه سقفی مشخص و واحد برای اینکه همه باشگاه ها با 
هر نوع سهامداری آن را رعایت کنند، وجود ندارد که البته کاری محال و کاملا 
غیرحرفه ای و غیرتخصصی اســـت. چیزی که فیفا می خواهد در باشـــگاه ها جا 
بیندازد با توجه به اینکه ممکن است باشگاه ها از طریق روابط خود نیز پول های 
غیرموجه را وارد سیستم خود کنند، این است که چرخه مالی پاکی را ایجاد کرده 

و درواقع اجازه ورشکستگی به آنها ندهد. 

    حذف زیرمیزی با اصلاح قوانین
حالا که مسئولان متوجه خطاهای این قانون شده اند، موقعیت خوبی است تا 

باشگاه ها با توجه به نمونه هایی که در دنیا در این خصوص وجود دارد، نظرات 
مثبتی را وارد این چرخه کرده و قانون سقف بودجه را اصلاح کنند تا جای هرگونه 
تفسیر و تعبیر و به زبان ساده دور زدن آن وجود نداشته باشد. یکی از نمونه های 
ســـاده که فدراســـیون فوتبال می تواند از آن استفاده کند یا باشگاه ها می توانند 
برای ارائه نظرات خود از آن الگو بگیرند، قانون توازن مالی در یوفاست. به این 
ترتیب که با ایجاد موقعیت برابر در بودجه و مخارج، قوانین فعلی حذف و قوانین 
گویا جایگزین آن شود. به این طریق باشگاه ها می توانند از نظر مالی سرپا باقی 
بمانند. در چنین شرایطی برای باشگاه هایی نظیر باشگاه های فوتبال ایران که 
درآمد مشخصی نداشته و اغلب از کمک های شرکت های تحت تکلف خود 
استفاده می کنند، این سوال به وجود می آید چگونه می توان مقررات توازن مالی 
ایجـــاد کـــرد؟ در این خصوص تـــلاش کردیم با چند مدیر لیگ برتری صحبت 
کرده و نقطه نظرات آنها را در این خصوص جویا شویم اما متاسفانه و در کمال 
گاهی  ناباوری بسیاری از آنها از توضیح و تفسیر چنین موردی ناتوان بوده یا اگر آ
داشـــتند، حداقل توان بیان آن را نداشـــتند. به همین دلیل درخصوص اینکه 
پول های اینچنینی که به باشگاه ها هبه می شود یا به عنوان مسئولیت اجتماعی 
یا حتی کمک هوادار متمول به حساب شان واریز می شود، در چنین قانونی چه 
جایگاهی دارند با مجتبی فریدونی، از مدیران ســـابق لیگ برتر که تحقیقاتی 
را در ایـــن خصـــوص انجام داده گفت وگـــو کردیم. وی در این خصوص گفت: 
»چنین پول هایی در قانون یوفا و فیفا با عنوان هزینه و درآمد تعریف شده اند 
و از آن با عنوان اعانه یاد شده است. شرکت های دولتی یا نیمه دولتی اغلب 
درصدی از سود سالانه خود را به عنوان مسئولیت اجتماعی به باشگاه تحت 
پوشـــش خود می دهند و به نوعی با کمک مالی ســـعی در مشـــارکت در چرخه 
فعالیت اقتصادی آنها دارند. این اتفاق در باشگاه های بزرگ دنیا نیز رخ می دهد . 
به عنوان مثال سهامداران شخصی باشگاه ها پولی را به باشگاه می دهند که به 
نوعی از جیب خودشان است و به این ترتیب بودجه به باشگاه تزریق می کنند 
و در چرخه فعالیت های اقتصادی حضور دارند.« در واقع این پول نوعی درآمد 
به حســـاب می آید حتی مبلغی که هوادار متمول به حســـاب باشـــگاه یا هر فرد 
دیگری واریز می کند نیز نوعی درآمد اســـت که در قانون توازن مالی یوفا به آن 
پرداخته شده و در مورد همه این کمک ها توضیح داده شده است. در قانون یوفا 
کید شده که همه این موارد باید در دفاتر ثبت شود و شکل زیر میزی یا رشوه  تا
به خود نگیرد؛ چراکه ورود چنین پول هایی مشکلی ندارد. مشکل اینجاست 
که باید شفاف سازی شده و مشخص شود که این پول از کجا و چه مقدار به 
باشگاه تزریق شده است. فریدونی با اشاره به اینکه همچنان راه هایی برای دور 
زدن قوانیـــن مالـــی وجود دارد به »فرهیختگان« گفت: »راهکارهایی وجود دارد 
گهی از  مثل اینکه شـــرکتی کاغذی را در کشـــوری مثل مالزی ثبت می کنند و آ
این شرکت می گیرند و آن را صرف هزینه ها و مخارج خود می کنند، درحالی که 

شاید این شرکت اصلا وجود نداشته باشد.« 

    مسئولان ما از قوانین بی خبرند
به نظر می رســـد این قانون حالا که قرار اســـت به شـــکل همیشـــگی در فوتبال ما 
باقی بماند و فدراسیون فوتبال برنامه ای برای لغو آن ندارد، چه بهتر که از افرادی 
بـــا توانایـــی بـــالا کمک گرفته و با نگاهی به قوانین یوفا و نکاتی که برای فیفا مهم 
است اصلاحاتی را در آن به وجود آورد؛ چراکه اعداد و ارقامی که در حال حاضر 
به عنوان سقف بودجه در نظر گرفته شده هیچ سندیتی نداشته و معیار و دلیل 

خاصی برای انتخاب این اعداد وجود ندارد. واقعیت این است که در بین مدیران 
فوتبال نیز کمتر افرادی پیدا می شود که به قوانین آشنا بوده یا توانایی اظهارنظر 
در این خصوص را داشته باشند. تقریبا این طور به نظر می رسد که بسیاری از 
آنها آشنایی با حقوق و قوانین ندارند، با وجود اینکه به عنوان یک شرکت ثبت 
شده اند حتی از قانون تجارت کشور خودمان نیز بی خبرند. فریدونی در این مورد 
ادعا می کند که اغلب اعضای هیات مدیره باشگاه ها سواد مالی نیز ندارند تا 
بتوانند عیب و ایرادهای صورت های مالی را پیدا کرده و براســـاس قوانین آنها 
را همانندســـازی کننـــد. وی ادامه داد: »قوانینـــی در این خصوص وجود دارد و 
می توان از آنها الگوبرداری کرد. به طور کلی همه موارد مورد بررسی قرار گرفته است  
به شکلی که می توان حتی کوچک ترین موارد ازجمله کمک هوادار متمول را در 
صورت های مالی گنجاند. آنقدر اطلاعات مدیران فوتبال ما کم است که نبی 
به عنوان نایب رئیس فدراسیون فوتبال در مورد پورعلی گنجی مدعی شد که دکتر 
شهاب باید با فیفا مکاتبه کرده و در مورد غرامت مصدومیت این بازیکن سوال 
کند درحالی که اصلا به این شکل نیست و همه چیز برای این موارد مشخص 

شده و موارد مکاتبه با شرکت بیمه ای کاملا مشخص است اما مدیران ما از 
آن اطلاع ندارند و تلاشی هم برای دانستن قوانین و مقررات بین المللی 

نمی کنند. وقتی علمش وجود نداشته باشد رسیدگی به همه موارد 
ازجمله فیرپلی مالی یا هر نام دیگری نیز سخت خواهد بود. ما اگر 

می خواهیم بفهمیم این قانون خوب اســـت یا بد و تا چقدر می تواند 
کمک کند باید الگویی از پیش تعیین شده برای آن داشته باشیم اما وقتی 

هیچ متن قابل توجهی از هیچ نهاد بین المللی ورزشـــی در این خصوص الگو 
قرار داده نشده و خودمان هم در این زمینه تخصصی نداریم، نمی توانیم امیدوار 

باشیم که این قوانین ما را به سرمنزل مقصود برساند.« 

    الگوبرداری از قانون امتحان شده
حـــالا کـــه فدراســـیون فوتبـــال فهمیـــده قوانین فیرپلـــی مالی اشـــکالاتی دارد و 
درصدد رفع آن برآمده، چه بهتر که از قوانین مورد آزمایش قرارگرفته فیفا و یوفا 
در این خصوص کمک بگیرد. مدت ها است که ما به لحاظ مالی با غول های 
یم و برنامه های مالی مـــان هرگز پا به  بـــزرگ جهـــان فوتبـــال فاصله بســـیاری دار
پای آنها پیشرفت نخواهد کرد اما واقعیت این است که سر و سامان دادن به 
پول های هنگفتی که در فوتبال ایران ردوبدل می شود نیازمند یک قانون جامع 
و کاربردی اســـت. این قانون نه در جهت هم سطح ســـازی باشـــگاه ها بلکه در 
راستای کمک به توازن مالی باشگاه است که باید تدوین و اجرا شود. درواقع 
این قوانین باید باشـــد و حذف شـــدنی نیســـت؛ چراکه به واسطه آن از نابودی 
باشگاه ها در درازمدت جلوگیری می شود یا به زبان ساده تر جلوی ورشکستگی 
آنها را می گیرد. تاکنون شکلی که از سوی فدراسیون فوتبال ارائه شده بود اشکال 
داشـــت. شـــرکت هایی که در حال حاضر در ورزش خصوصا فوتبال فعالیت 

می کننـــد، وضعیـــت تولید و فروش مشـــخصی دارند و همـــه می دانند کدام 
یان داده است. درنتیجه نمی توان توقع داشت  شرکت سود کرده و کدام ز

که تیم های تحت پوشش آنها نیز به یک اندازه خرج کنند. طبیعی است 
که بودجه یک باشـــگاه بیشـــتر شـــده و بودجه باشگاه دیگر کاهش پیدا 

می کند درنتیجه در راستای آنکه در این زمینه توازن مالی باشگاه 
بیشتر از هر چیزی مدنظرشان است، ما نیز باید در همین راستا 
حرکـــت کـــرده و به جای انتخاب اعـــداد و ارقامی ثابت برای 

همه باشـــگاه ها با هر ســـطح درآمدی، به فکر توازن مالی به شـــکل جداگانه در 
حل مسائل و مشکلات باشگاه باشیم تا از این پس به جای اینکه باشگاه ها 
یم، این بساط شکایت و شکایت کشی از یکدیگر را جمع  را به جان هم بینداز
کنیم. اگر رقابتی وجود نداشـــته باشـــد جذابیتی نیز وجود ندارد. حتی اگر این 
پول ها که وارد باشـــگاه می شـــود از جانب شخص پرداخت شود یا سهامدار یا 
هوادار متمول آن را پرداخت کند، به چرخه درآمدهای باشـــگاه متصل شـــده 
و جزء اموال باشـــگاه محســـوب می شود و 

توازن مالی به وجود می آید. 

بیژن طاهری، سرپرست و مربی سابق تیم فوتبال استقلال، با عقد قراردادی 
رسمی به عنوان سرپرست کویرمقوا در لیگ دو فوتبال ایران معرفی شد و در 
ادامه مسیر همراه تیم خواهد بود. طاهری سابقه مربیگری در تیم های پیکان، 
مس کرمان، ســـایپا، ســـپاهان و تیم ملی امید ایران را در کارنامه خود دارد و 
در زمان ســـرمربیگری وینفرد شـــفر در اســـتقلال، مربی این تیم بود و در دوره 
سرمربیگری فرهاد مجیدی و ریکاردو ساپینتو، به عنوان سرپرست این تیم 
فعالیت می کرد. گفت و گوی »فرهیختگان« با این چهره را در زیر می خوانید. 

دوباره به فوتبال بازگشتید؛ این بار در لیگ دسته دوم. در این مورد صحبت را آغاز کنیم. 
در هر صورت بعد از شرایطی که برای استقلال اتفاق افتاد به خاطر مشکلاتی که 
پارسال وجود داشت یک مقدار احساس خستگی می کردم. بعد از پایان فصل 
گذشته هم یک ماهی راهی خارج از کشور شده و خودم را از فوتبال ایران دور کردم. 
بعد از اینکه تکلیف استقلال برای فصل جدید مشخص شد برگشتم. البته در 

این مدت کنار فوتبال بودم اما اخیرا به واسطه دوستانم به عنوان مدیر تیم کویرمقوا 
در لیگ دسته دوم به این تیم اضافه شدم. حالا هم با همه تجربه ای که داشتم 
به این تیم آمدم تا اگر کاری از دستم بر می آید کمک کنم. امیدوارم بتوانیم به این 

تیم کمک کنیم تا به لیگ دسته اول صعود کند. 

اینکه از سطح اول فوتبال به لیگ دسته دوم بیایید برایتان سخت نیست؟ 
خدمـــت کردن ســـختی ندارد. دلم می خواهد بـــه جوانان خدمت کنم فرقی هم 
نمی کند بچه های اســـتقلال هســـتند یا کویرمقوا. به هر حال تجربیاتی دارم که 
می توانم به این تیم کمک کنم. الان برای من فرقی نمی کند و امروز این تیم دسته 
دومی برای من تیم اول است و حرف اول را می زند و هرچه دارم برای سربلندی و 

پیشرفت این تیم به کار می گیرم تا بتواند موفق باشد. 

البته شما تا قبل از سرپرستی استقلال، به عنوان مربی با تیم های مختلف از جمله 
استقلال کار می کردید. 

البته در این مدت و بعد از این که زمزمه های بازگشت شفر به ایران و تیم نفت 
آبادان مطرح شـــد وی برای همکاری با من تماس گرفت که به او اعلام کردم به 
خاطر شرایطی که هست نمی توانم به شهرستان بروم و به همین خاطر درخواست 

او را رد کردم و در نهایت هم گویا اتفاقات دیگری در مسیر همکاری آنها افتاده 
که از جزئیاتش با خبر نیستم. 

بعد از نیم فصل اســـتراحت، دوباره آن قوای لازم برای بازگشـــت به کار را به دســـت 
آوردید؟ 

خســـتگی های پارســـال من فوتبالی نبود و به خاطر مســـائل حاشیه ای بود که در 
کنار تیم داشـــتیم. من هیچ وقت از فوتبال خســـته نمی شـــوم. صبح تا شب هم 
کنار زمین فوتبال باشم و کار کنم خسته نمی شوم چون عاشق کار کردن هستم 
اما مسائل حاشیه ای زیادی که وجود داشت باعث شد برای تمام شدن فصل 
گذشـــته روزشـــماری کنم. در هر صورت می دانید با چه شرایطی فصل تمام شد 

و دل شکسته رفتم. 

ساپینتو خیلی اذیت تان کرد؟ 
نه به این خاطر بلکه مسائل حاشیه ای زیاد بود. پارسال اتفاقاتی افتاد که همه جوره 
آزرده خاطرم کرده بود. چه در ورزشگاه چه در کار و چه بیرون و همیشه حاشیه 
بـــود. خیلـــی تلاش کردم حواشـــی را جمع کنم و خیلـــی از آنها را هم جمع کردم و 

خیلی هایش را کسی نفهمید اما دیدم دیگر نمی توانم و رفتم. 

شـــرایط امـــروز اســـتقلال را چطور می بینیـــد؟ تیم صدر جدول اســـت اما دعواهای 
مدیریتی با کادر ادامه دارد. 

در این مدت که اخبار را دنبال کردم تلاش های خطیر را می بینم. البته کادر 
دارد کارش را انجـــام می دهـــد و نتیجـــه تلاش های آن اســـتقلال صدرنشـــین 
اســـت. امـــا خطیر هـــم دارد زحمت خودش را می کشـــد. او دارد به تیم کمک 
می کند و امیدوارم این کادر و مدیریت سال های سال در استقلال بمانند و 
بتوانند در کنار هم مشکلات را حل کنند. درواقع مدیریت بدهی ها را بالاخره 
پرداخت کند و کادر هم تیم را به موفقیت برساند چون این تیم حقش است 

که هر سال موفق باشد. 

اگر به شما پیشنهاد شود دوباره به استقلال برمی گردید؟ 
باز هم تاکید می کنم من هیچ وقت خسته کار نبودم بلکه خسته داستان هایی 
بودم که رهایمان نمی کرد. مثلا محرومیت های ساپینتو را در حالی که می دانستم 
چقدر ناراحت و عصبانی می شـــود من باید به او می گفتم. ماجراهای داوری و 
اتفاقاتی که در بازی آخر با پرســـپولیس رخ داد و مســـائل دیگر که برایم غیرقابل 
تحمل بود. در غیر این صورت من فرزند استقلال هستم و همیشه برای این تیم 

آرزوی موفقیت می کنم. 

اردوی تیم ملی تیراندازی با کمان آغاز شـــده اســـت و ملی پوشـــان این 
روزها در اردو برای حضور در مسابقات ترکیه و کسب سهمیه المپیک 
یس تلاش می کنند. این درحالی است که مشکلات تجهیزات هنوز  پار
ملی پوشان را اذیت می کند و آنها امیدوارند تا مسئولان به وعده های خود 
عمل کنند و مشـــکلی را که آنها اعتقاد دارند با این ورزش زاده شـــده را 
حل کنند. رضا شبانی، ملی پوش تیراندازی با کمان و دارنده اولین مدال 
یکرو یونیورســـیاد ایران در گفت وگو با »فرهیختگان« از شـــرایط  یخ ر تار

این روزهای اردو و رسیدن به سهمیه المپیک گفت. 

اردوی تیم ملی دوباره شروع شده و این روزها در اردو هستید. شرایط چطور است؟
بله بعد از انتخابی که داشتیم، حدود یک ماه ونیم است که اردوها دوباره به 
صورت پرفشـــار شـــروع شده است. خدا را شـــکر شرایط خیلی خوب است و 
کسب سهمیه تیمی را دور از دسترس نمی بینیم و تمام تلاش مان را می کنیم 
یم،  کـــه بهتریـــن نتیجـــه را بگیریم. همان طور کـــه ما تمام توان مـــان را می گذار
مربیـــان هم با تمام توان مشـــغول هســـتند تا با دقیق تریـــن برنامه ریزی بتوانیم 
یم  برای مســـابقات ترکیه به اوج آمادگی برســـیم. ما تیم خوب و منسجمی دار

و مربیان خوبی کنار ما هستند. 

بعد از حضور شما در هانگژو اوضاع تجهیزات و حمایت ها بهتر شد؟
متاسـفانه مشـکل تجهیـزات بـا ایـن ورزش زاده شـده اسـت. تـا بـوده همیـن 
گـر تجهیـزات مـا نرسـد، نه تنهـا بـرای مسـابقات  مشـکل را داشـتیم و واقعـا ا

کـه  مشـکل خواهیـم داشـت بلکـه دیگـر تمریـن هـم نمی توانیـم بکنیـم؛ چرا
قیمـت یک سـری از تجهیـزات مـا خیلـی بالاسـت و جـدا از بحـث قیمـت، 
ینـه هم مشـکلی نداشـته  گـر بابـت هز بحـث واردات هـم هسـت، یعنـی حتـی ا
یم  گـر از ایـن لحـاظ حمایـت نشـو باشـیم، بـه دسـت مان نمی رسـد. واقعـا ا
و تجهیـزات نرسـد، کار پیـش نمـی رود. ایـن بـرای مـا واقعـا سـخت اسـت و 

امیـدوارم تجهیـزات تامیـن شـود. 

درباره مســـابقات کســـب ســـهمیه پیش رو توضیح می دهید. مســـابقات ترکیه 
در پیش است. 

ما در مرحله اول مسابقات کسب سهمیه، یعنی مسابقات قهرمانی جهان در 
ی های آسیایی  آلمان، به دلیل مشکلات ویزا اعزام نشدیم و مرحله دوم در باز
بود که متاســـفانه با اختلاف ناچیزی چهارم شـــدیم. مســـابقات تایلند هم که 

سهمیه انفرادی بود، در سه یا چهار دوره اخیر هرگز نشده که کشورهایی مانند 
هند و چین تایپه کســـب ســـهمیه نکرده باشـــند و این کار را برای ما ســـخت 
یم و همه جوره تلاش  می کرد. ولی ما نسبت به مسابقات ترکیه بسیار امیدوار
ی 14 ساعت تمرین می کنیم تا بتوانیم دست پر برگردیم  می کنیم. ما گاهی روز

یس حضور داشته باشیم.  و در پار

مسابقات ترکیه چه زمانی است؟
خرداد ماه سال آینده.

 
و گفتید که کسب سهمیه خیلی دور از انتظار نیست. 

نمی تـــوان قولـــی داد ولی دور از دســـترس نیســـت و برای رســـیدن بـــه آن تمام 
تلاش مان را می کنیم. 

»فرهیختگان« بررسی می کند؛ فیرپلی مالی چگونه فوتبال اروپا را سر و سامان داد

توازن مالی یوفا می تواند جایگزین سقف بودجه شود
 ثبت کمک هوادار متمول به جای رد و بدل کردن زیرمیزی                   شرکت های سودده و زیان ده چطور به یک اندازه خرج کنند؟

بیژن طاهری در گفت و گو با »فرهیختگان«: از اتفاقات حاشیه ای استقلال خسته بودم

پیشنهاد دستیاری شفر را رد کردم

رضا شبانی در گفت وگو با »فرهیختگان«: مشکل تجهیزات با »تیراندازی با کمان« زاده شده

قول کسب سهمیه المپیک نمی دهم اما دور از دسترس نیست
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